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      Аннотация

    
        
          In the design of roads, a number of engineering tasks that requires determining the stress state of the road structure are solved: estimating the stability of the embankment, calculating the load resistance, predicting deformations, determining the loads affecting on the culverts and communication lines in the body of the roadbed, etc. The solution of these tasks in the design of ash and slag mixture embankments cannot be performed due to the insufficient knowledge of the stress state formation mechanisms in similar solids. The article reviews and compares theoretical solutions for predicting stresses in a continuous and granular environment arising in the body under the flat plate effect on its surface. The tests were carried out on a solid with a compaction coefficient (0.95), with five values of humidity (from 22 to 38 % by weight). The results of experimental studies on the change in pressure arising in the ASM at different depths, when exposed to the vertical load from the stamp, are presented. The value of the shear resistance to increase by 21 % with an increase in moisture content from 22 % to 28 %, and with further growth returned to almost the original values without any visible effect on the stress distribution. Conclusions about the insignificant effect of humidity on the stress distribution in the ASM were drawn (at least under the chosen experimental conditions). Estimates of mathematical models for stress prediction in relation to the bulk body from the ash and slag mixture are given. To determine the distribution environment coefficient in the Frohlich model, a correlation dependence between the CBR and the modulus of elasticity was derived. This correlation allowed us to link the theoretical solutions of Gonzalez and earlier experiments on the evaluation of the modulus of elasticity of embankments from ASM at different humidity with the stresses distribution.
        

        
          При проектировании автомобильных дорог решается ряд инженерных задач, требующих определения напряженного состояния дорожной конструкции: оценка устойчивости насыпи, расчет сдвигоустойчивости, прогнозирование деформаций, определение нагрузок, действующих на водопропускные сооружения и коммуникации в теле земляного полотна и т. д. Решение этих задач при проектировании насыпей земляного полотна из золошлаковой смеси (ЗШС) не могут выполняться в связи со слабой изученностью механизмов формирования напряженного состояния в подобных массивах. В статье проводится обзор и оценка теоретических решений для прогнозирования напряжений в сплошной и зернистой среде, возникающих в массиве из ЗШС от воздействия на его поверхность нагрузки в виде плоского штампа. Испытания проводили на массиве с коэффициентом уплотнения (0,95), при пяти значениях влажности (от 22 до 38 % по массе). Представлены результаты экспериментальных исследований по изменению давлений, возникающих в ЗШС на разной глубине, при воздействии вертикальной нагрузки от штампа. Величина сопротивления сдвигу возрастала на 21 % при увеличении влажности от 22 % до 28 %, и при дальнейшем росте возвращалась практически до исходных значений без видимого влияния на распределение напряжений. Поэтому сделан выводы о незначительном влиянии влажности на распределение напряжений в ЗШС (по крайней мере при выбранных условиях эксперимента). Даны оценки существующих математических моделей для прогнозирования напряжений применительно к насыпному уплотнённому массиву из ЗШС. Для определения параметров распределительной среды в модели Фрелиха, была выведена корреляционная зависимость между CBR и модулем упругости, которая позволила связать теоретические решения Гонзалеза и более ранние опыты по оценке модуля упругости ЗШС при разной влажности с распределением напряжений.
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